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Aggtelek védelmében
Az Észak-magyarországi In

téző Bizottság legutóbbi ülése 
kapcsán ismertettük a Város- 
építési Tudományos és Tervező 
Intézet tanulmányát, amely az 
Aggtelek—Domica térség üdü
lőterületének fejlesztési lehe
tőségeit határozza meg, A 
rendezési tervből és a fölötte 
kialakult vitából nyilvánvaló
vá lett, hogy a  v i l á g h í r ű  a g g 
t e l e k i  c s e p p k ő b a r l a n g r e n d s z e r t  
s ú l y o s  v e s z e d e l m e k  f e n y e g e t i k ,  
egyrészt a felszínről bejutó 
szennyvizek, másrészt a talaj
erózióval bemosódó vegyi
anyagok révén. Nem kevésbé 
ártalmas az a folyamat, amely 
a cseppkőképződmények elal- 
gásodása folytán okozhat hely
rehozhatatlan károkat.

A területrendezési tervről és 
a barlangrendszert fenyegető 
több oldali veszedelmekről 
részletes véleményt adott dr. 
J a k u c s  László szegedi egyetemi 
tanár, akinek igen jelentős 
szerepe volt a magyar karszt 
tudományos feltárásában épp- 
úgv, mint az aggtelek—jósvafői 
üdülőterület idegenforgalmi ér
tékeinek kibontakoztatásában.

Az iiirgcníorgalmi alközpontok
— Az Aggtelek—Domica re

gionális térség rendezési terve 
— állapította meg Jakucs 
László — kitűnően érzékelteti 
a magyar barlangvidék sajátos 
helyzetét, értékeit, de idegen- 
forgalmi. tájvédelmi és fejlesz
tési feladatainak belső ellent
mondásait is. A tervtanulmány 
egyik legnagyobb pozitívuma 
annak n e m z e t k ö z i  j e l l e g e ,  
vagyis az a tény, hogy először 
történik összehasonlító kísérlet 
a földrajzilag, vízrajzilag és 
funkcionálisan is egységes agg
telek—domicai térség egyezte
tett fejlesztési koncepciójának 
kidolgozására.

— Kétségtelen, hogy az 
Észak-borsodi Karsztvidék je
lenlegi idegenforgalmi mozgá
sai döntően az aggteleki bar- 
langszakaszra összpontosulnak, 
ugyanakkor kihasználatlanok a 
táj egyéb, természeti szépsé
gekkel rendelkező részei. Ezen 
alapul a fejlesztési terv egyik 
fő törekvése: a z  i d e g e n f o r g a l 
m i  a l k ö z p o n t o k  f e j l e s z t é s é n e k  
é s  a  t u r i z m u s  t e r ü l e t i . é s  i d ő 
b e n i  s z é t h ú z á s á n a k  i g é n y e .  Fi
gyelemmel kell azonban lenni 
arra, hogy az Észak-borsodi 
Karsztra érkező egyéni vagy 
csoportos látogatókat e l s ő s o r 
b a n  a  b a r l a n g v i d é k  f ö l d  a l a t t i  
l á t n i v a l ó i  v o n z z á k ,  ezek ugyan
is olyan páratlan értékei a 
tájnak, amelyek m á s h o l  n e m  
t a l á l h a t ó k .  Az üdülőterület fel
színi látnivalóinak idegenfor
galmi alközpontokká fejleszté
sét tehát elsősorban abból a 
szempontból kell sürgetnünk, 
hogy ezzel megnyújtsuk az 
üdülőterületen való tartózko
dást. Nyilvánvaló ugyanis, 
hogy a felszíni idegenforgalmi 
alközpontok kifejlesztése sem 
megoldani, sem mérsékelni 
nem tudja az Aggteleken egyre 
nyomasztóbban jelentkező 
„sokkszerű” látogatottsági ter
heléseket.

— Ezen a téren csak' akkor 
tudunk e'őrelépni, ha nem fel
színi, hanem b a r l a n g i  a l k ö z 
p o n t o k a t  hozunk létre, ame
lyek az Aggtelektől elvárt, 
szinte mitikus élményeket 
máshol is képesek nyújtani, sőt 
esetleg még fokozni is. Az az 
elgondolás helyeselhető, amely 
a  k a r s z t v i d é k  f e j l e s z t é s é n e k  
t e n g e l y é b e  t o v á b b r a  i s  a  b a r 
l a n g o k a t  á l l í t j a ,  illetve azok
nak a  k i s z o l g á l ó  f e l t é t e l e k n e k  
a vizsgálatát, amelyek elősegí
tenék a karsztvidék világszerte 
páratlan barlangvilágának kul
turáltabb és minél szélesebb

körű megismerését. A Baradla- 
barlang különböző bejáratainál 
jelentkező aránytalan idegen- 
forgalmi terhelés egyébként 
teljesen indokolatlan. Annak 
ellenére, hogy a jósvafői és a 
vöröstói barlangszakaszok ter
mészeti adottságai és látvá
nyosságai méltán vetekszenek 
az aggteleki szakaszával, itt a 
látogatottság mégis évről évre 
csökken. Ugyanakkor pedig az 
aggteleki szakaszokban olyan 
mértéket ér el, ami már a je
lenben is túlhaladja e barlang
rész látogatóbefogadási kapa
citását. Ez az érthetetlennek 
tűnő rendellenesség korábban 
ismeretlen volt, az 1960-as 
évek elején még körülbelül 
megegvezett a jósvafői, illetve 
az aggteleki barlangoldal meg
tekintését igénylő látogatók 
száma.

A veszélyforrások megszüntetése
— Az egyedülálló szépségű 

barlangrendszer védelmében 
az egyik legfontosabb feladat 
a karsztvidék szennyvízkérdé
sének a megoldása — folytatja 
Jakucs László. — Az aggteleki 
szennyvizek derítése, majd a 
derített szennyvizeknek a Bá- 
balyuk-víznyelőn keresztül a 
Baradla alsó barlangjába való 
levezetése a jelenlegi szenny
víztermelés tömege mellett 
m á r  s e m m i k é p p e n  s e m  j e l e n t  
e l f o g a d h a t ó  m e g o l d á s t ,  és az 
egész karsztvízrendszer egyre 
fokozódó elszennvoződéséoek 
az egvik fő ténvezőiévé válik.

— A Baradla—Domica-bar- 
lang-rendszert közvetlenül ká
rosító veszélyforrások tekinte
tében talán a l e g s ü r g ő s e b b  i n 
t é z k e d é s t  k í v á n n á  m e g  a bar
langhoz tartozó víz^vűjtők tér
ségeiben végzett mezőgazdasá
gi tevév"r”'»ég«el egvüttjáró 
műtrágyák és peszticidek bar
langba mosódásának a még- 
akadálvozása. Ezek a vegvüle- 
tek ugyanis menthetetlenül és 
helvrehozhatatlanu] károsítják 
az óriásbarlang egészen oárat- 
lan bennszülött állatvilágát, a 
tudomány számára felbecsül
hetetlen, csakis itt található 
különleges föld alatti élőlénve- 
ket. A Baradla belsejében már 
évtizedek óta működő barlang
biológiai laboratórium kutatói 
máris észlelték az évmil'tós 
állatvilág részbeni kinusztulá- 
sát. illetve nasvmértékű faj- 
szerinti deformálódását.

Az Aggtelek—Jósva fő-térség 
súlyos környezetvédelmi prob
lémáiról nyilatkozott dr. D é n e s  
Gvörgv barlangkutató is, és 
szintén a különböző szennye- 
zőforrások megszüntetésére he
lyezte a fő hangsúlyt.

A védőintézkedések
— A Baradla-barlangba ter

mészetes körülmények között 
eredetileg csak a karsztos fel
színre vizet szállító pannon 
takaróról érkező hordalék ju
tott be — mondotta —, amely
nek mennyisége arányban ál
lott a barlangi patak, illetve 
a barlangi árvizek szállítóké
pességével. így olyan e g y e n 
s ú l y i  á l l a p o t  alakult ki. amely 
a barlang állagát nem veszé
lyeztette. A víznyelőkön át a 
barlangba a természet zavar
talan állapotában bejutó szer
ves anyagok gyors lebomlása, 
és a hosszú járatrendszerben 
bekövetkező öntisztulás bizto
sította a forráson kilépő víz 
kifogástalan minőségét is. Az 
egyre növekvő emberi beavat
kozás — a mezőgazdaság in
tenzívvé válása, a települések 
átalakulása, az ugrásszerűen 
megnőtt idegenforgalom — 
azonban a l a p v e t ő  v á l t o z á s o k a t  
okozott mind a barlangba ke
rülő hordalékok mennyisége és 
minősége, mind pedig a bar
langon átfutó, és a Jósva-for-

ráscsoporton kilépő víz mi
nősége tekintetében.

— A szennyvizek és a mező- 
gazdaság kemizálása következ
tében a barlangrendszerbe ke
rülő műtrágyákon és növény
védő szereken kívül komoly 
veszélyeket rejt magában az 
erózió révén a  v í z n y e l ő k b e  b e 
h o r d o t t  a g y a g t ö m e g .  A  föld 
alatti Stix patak szifonos ágát 
a barlangkutatók több éves 
munkával járhatóvá tisztítot
ták, az utóbbi két esztendőben 
azonban a  b e m o s ó d o t t  a g y a g  
t e l j e s e n  f e l i s z a p o l t a ,  g y a k o r l a 
t i l a g  k i t ö l t ö t t e ,  é s  gyorsan fel 
fogja tölteni a  c s ó n a k á z ó t a v a t  
is. E vonatkozásban igen sür
gős intézkedés szükséges.

— Ami a javasolható intéz
kedéseket illeti, a következőket 
hangsúlyoznám — folytatja 
D'énes György. — A barlang- 
rendszer vízgyűjtő területén és 
különösképpen a v í z n y e l ő k  
k ö r n y e z e t é b e n  m e g  k e l l  k ö t n i  
a t a l a j t ,  meg kell fékezni az 
egyre erőteljesebb eróziót. Ez 
fásítással, gyepesítéssel, meg
felelő növénykultúrák telepíté
sével történhet. JMeg kell szün
tetni Aggtelek község szenny
vizeinek az Acheron-nyelőbe 
jutását és a szállodai szenny
vizeknek a Bába-lvukba való 
beeresztését. Egyséees csator
názást és szennyvízlevezetést 
kell kialakítani, és az össze
gyűjtött szennyvizeket m e g f e 
l e l ő  t i s z t í t á s  u t á n  felszíni fo
gadóba kell elvezetni, és így 
feltétlenül megakadályozni a 
karsztba való bejutását. A vé
dőintézkedésekkel párhuzamo
san gondoskodni kell a  m á r  
b e k ö v e t k e z e t t  k á r o k  h e l y r e á l 
l í t á s á r ó l ,  a  s z e n n y e z e t t  b a r 
l a n g s z a k a s z o k  m e g t i s z t í t á s á r ó l .  
az emberi beavatkozás nyomán 
felgyűlt hordalékanyag eltávo
lításáról. hogy a védő és a 
helyreállító intézkedések nyo
mán a barlangrendszer t e r 
m é s z e t e s  e g y e n s ú l y i  á l l a p o t a  
mind a hordalékszállítás, mind 
a vízminőség vonatkozásában 
újra helyreálljon.

Sürgős a beavatkozás
— Az erős fényforrások ha

tására a cseppköveken és a 
barlangfalakon képződő algá- 
sodásnak is sürgősen gátat kell 
vetni. A különféle mikroorga
nizmusok elterjedésének a ve
szélyére már a nagy fényerejű 
reflektorok felszerelése e l ő t t  
felhívták a figyelmet a szak
emberek. Nem kis részben é p p  
a  c s e p p k ö v e k  a l g á s o d á s á n a k  
m e g a k a d á l y o z á s a  é r d e k é b e n  
t e r v e z t e t t e  m e g  a z  E s z a k - m a -  
g y a r o r s z á g i  I n t é z ő  B i z o t t s á g  
m é g  1 9 6 5 - b e n  a  b a r l a n g v a s -  
u t a t ,  ami lassú haladása köz
ben az akkumulátoros vontató- 
járműre szerelt mozgatható 
fényszóróval csak rövid időre 
világítaná meg az egymást kö
vető cseppkőalakzatokat. Az 
algásodás megakadályozása ér
dekében is intézkedési tervet 
kell kidolgozni — fejezte be 
Dénes György.

A VÁTI nagyszerű tervta
nulmányt készített az aggteleki 
üdülőkörzet fejlesztéséről. 
Megvalósít ísának azonban el
engedhetetlen feltétele, hogy a 
Magyar Karszt elsődleges 
vonzerejét, a cseppkőbarlango
kat e r e d e t i  t e r m é s z e t i  s z é p s é 
g ü k b e n  m e g ó v j u k ,  é s  sértetle
nül adjuk át őket a következő 
nemzedékeknek. A legilletéke
sebb szaktudósok véleménye 
szerint a Baradla yeszélvben 
van. A súlyosabb károsodások 
m é g  e l h á r í t h a t o k ,  de a védelmi 
beavatkozás rendkívül sürgős, 
mert egyre gyorsuló károso- 
dási folyamatnak kell gátat 
vetni.

(a. gy.)

Zamercev tábornok 
nyolcvanéves

Pénteken volt nyolcvanéves 
Iván Z a m e r c e v  vezérőrnagy, 
Budapest egykori szovjet vá
rosparancsnoka, a Szovjet— 
Magyar Baráti Társaság el
nökségének tagja. Születés
napján bensőséges ünnepsé
gen, sok szeretettel köszöntöt
ték Moszkvában, a Barátság 
Házában.

Iván Zamercev a főváros 
felszabadulását követő időben 
nagyon sokat tett azért, hogy 
Budapest feltámadjon a ro
mokból, helyreálljon az élet. 
meginduljon a közigazgatás, 
az oktatás, megszervezzék az 
éhező budapestiek élelmezé
sét, megnyissák a gyárakat, az 
üzleteket, a színházakat és 
mozikat. A hálás budapestiek 
a főváros díszpolgárává vá
lasztották.

A Szovjet—Magyar Baráti 
Társasáig és a Baráti Társasá
gok Szövetsége nevében az 
ünnepségen Iván S z t r i g a n o v ,  
az SZMBT alelnöke, az 
OSZSZK kulturális minisz
terének helyettese köszöntöt
te Iván Zamercevet. C z i n e g e  
Lajos hadseregtábornok, hon
védelmi miniszter levélben 
köszöntötte a magyar néphad
sereg nevében. Az üdvözletét 
és a magyar néphadsereg 
ajándékát H a l á s z  Antal ve
zérőrnagy katonai attasé nyúj
totta át, egyben tolmácsolva 
a magyar nagykövetség és a 
szovjet fővárosban dolgozó 
magyarok üdvözletét is.

Iván Zamercev tábornok 
meghatott szavakkal mondott 
köszönetét az üdvözletekért.

Felelősség a gyermekért

Jean Lagarde 
magyarországi látogatása
Pénteken — kíséretével 

együtt — elutazott hazánkból 
Jean L a g a r d e  hadseregtábor
nok, a francia szárazföldi had
erő vezérkari főnöke, aki jú
nius 5-e és 8-a között O l á h  
István altábornagynak, a 
magyar néphadsereg vezérkari 
főnökének, miniszterhelyettes
nek meghívására hivatalos lá
togatáson tartózkodott Ma
gyarországon. A látogatás so
rán a vendégek a magyar 
néphadsereg csapatainak ki
képzésével. életével ismerked
tek. Elutazása előtt Lagarde 
tábornokot fogadta C z i n e g e  
Lajos hadseregtábornok, hon
védelmi miniszter.

Soltész István 
a ritka fém-konferenciáról

Pénteken Budapesten befe
jezte munkáját a VII. ritkafém- 
konferencia. A tanácskozáson 
mintegy 150 hazai és külföldi, 
főleg a KGST-országokból ér
kezett szakember vett részt.

A konferencia zárása alkal
mából a tanácskozás fővédnö
ke, S o l t é s z  István kohó- és 
gépipari miniszter nyilatkoza
tot adott. Elmondotta, hogy 
a ritkafémek ma már az élet, 
így az ipar minden területén 
is nélkülözhetetlen szerepet 
töltenek be.

A tanácskozás elérte célját, 
a hazai és a külföldi részve
vők. a bányászat, a kohászat, 
a feldolgozó iparágak 'terüle
tén tevekenykedő kutatóinté
zetek szakemberei kicserélték 
ismereteiket.

IHetrr llenze kitüntetése
Dr. M o l n á r  Béla, a Haza

fias Népfront Országos Taná
csának titkára pénteken a 
Belgrád rakparti népfront
székházban búcsúlátogatáson 
fogadta Dieter H e n z é t ,  a z
NDK budapesti kulturális és 
tájékoztató központjának tá
vozó igazgatóját, akinek a 
Hazafias Népfront Országos
Tanácsa megbízásából több
éves eredményes tevékenysé
géért átnyújtotta a „Népeink 
közötti barátságért” emlékér
met, A szívélyes baráti talál
kozón részt vett Ervin S k e i b ,  
az NDK kulturális és tájékoz
tatási központjának új igaz
gatója.

Elutazott Helvi Sipild
Pénteken elutazott hazánk

ból Helvi S i p i l d ,  az ENSZ fő
titkárhelyettese, aki a nem
zetközi gyermekév budapesti 
fóruma alkalmából tartózko
dott hazánkban. Búcsúztatá
sára a Ferihegyi repülőtéren 
megjelent S z a r k a  Károly köl
ti gvm in i.szter-helyettes és N á -  i 
d ó r  G y ö r g y ,  az Állami Ifjúsá- : 
gi Bizottság titkára.

\ l  r \ i 7  és hét szakosí-
t \ L  Élt úti tott szervezete, 

hetven kormány nevében be
széltek azon a fórumon, ame
lyet a Magyar Népköztársaság 
kormánya rendezett „ a  n e m 
z e t k ö z i  e g y ü t t m ű k ö d é s ,  a  g y e r 
m e k e k  b o l d o g a b b  é s  b i z t o n s á 
g o s a b b  j ö v ő j e  é r d e k é b e n " .  Ez 
a fórum nem a szépítő adaton, 
a világboldogító óhajok és a 
csodavárás jegyében tanács
kozott. Az UNESCO és az 
ENSZ gyermekjogé ly-aia p j a.
az Egészségügyi Világszerve
zet, az Élelmezési és Mező- 
gazdasági, valamint a Nemzet
közi Munkaügyi Szervezet a 
tények garmadájával • érvelt 
szóban és írásban. A tények 
és összefüggések pedig meg- 
rázóbbak, felrázóbbak voltak, 
mint az . ezredforduló táján 
esedékes apokaliptikus láto
mások.

A szikár igazság: a jövő el
pusztításába sokkal de sokkal 
több pénzt és energiát fektet
nek, mint a védelmébe. A cso
dafegyvereket még nem ve
tették be, és máris pusztíta
nak: gyermekek millióit nyo
morítják meg — a testüket, a 
szellemüket, az erkölcsüket —. 
gyerekek millióinak az életét 
oltják ki. A fejlődő országok 
városi nyomornegyedeiben és 
falusi viskóiban, a menekült- 
táborokban és a nyugati met
ropolisok ládavárosaiban . és 
gettóiban, a felvilágtól nem el
választható alvilágában.

Malthusra szoktak hivatkoz
ni — elmarasztalóan —. ha a 
túlnépesedés ellen fogamzás- 
gátló kampányokat' indítanak 
a fejlődő országokban. Igaz. 
hogy egy ilyen kampány, ha 
sikeres is, tüneti kezelés csu
pán, és nem alakítja át a gaz
dasági-társadalmi szerkezetet. 
Ám az megcáfolhatatlan adat. 
hogy a fejlődő országokban a 
népesség gyorsabb ütemben 
növekedett, mint a mezőgaz
daság hozama. 1970 óta az egy 
főre jutó élelmiszer-termelés 
átlagosan fél százalékkal lett 
nagyobb. Számos országban 
azonban csökkent. Nos. tud
juk, hogy az átlagban ott van 
a túltáplált, az élelmiszert fel
halmozó, azzal spekuláló, és 
ott van az éhen vesző is. Ott 
vannak a jobban ellátott és 
az ellátatlan vidékek. Ott van
nak a felnőttek és a gyerekek. 
S mint több felszólaló elmon
dotta, náluk az a hiedelem, 
hogy a gyerek kisebb, tehát 
kevéssel is beéri, hétszázmillió 
vagy több gyerek örökké éhes. 
és százmillió éhezik a fejlő
dő országokban. Szomjaznak 
is. Mert nincs kút. és messze 
a forrás. És a vízzel együtt 
fertőző betegséget is isznak. 
Vajon megvalósul-e az ezred
fordulóra az a világprogram, 
amely minden embernek 
egészséges ivóvizet ígér?

Bolygónkon minden másod
pereben két csecsemő ad élet
jelt A világ lakosságának a 
gyarapodásához a legtöbbel a 
fejlődő országok járulnak 
hozzá, és ott halnak meg a 
legtöbben azok közül, akik 
pusztán rendes táplálkozással, 
elemi orvosi ellátással köz
egészségügyi intézkedésekkel 
életben maradhatnának. Nem 
a születésszabályozás a leg
súlyosabb következménye a 
gyarmati örökségnek, hanem 
a z  é l e t  k o r l á t o z á s a ,  a csecse
mők „megtizedelése” és az 
öregséget meg nem váró halál.

Sürget az idő! Sok a világ- 
program és kevés az ered
mény. Már csak húsz esztendő 
van a nemzetközi gyermekév
től az ezredfordulóig. A föl
det akkorra több mint hat- 
milliárd ember lakja, és a  
k é t e z r e d i k  é v  n é p e s s é g é n e k  
e g y  h a r m a d a  c s a k  e z u t á n  f o g  
m e g s z ü l e t n i .  J ó  volt. hogy ná
lunk tartották a nemzetközi 
fórumot. Nemcsak azért, mert 
ez a társadalom úgy emeli 
magasba a gyerekeit, mint a 
Gracchusok anyja mutatta fel 
az övéit: ..íme az én éksze
reim !” Nemcsak azért, mert 
menthettek anya- és gyer
mekvédelmünk. társadalmi 
szolgál ta tásai n-k táp asztal a ta i - 
hói. hanem, mert érezhették, 
hogy — ha gondokkal küzd is 
— a szocializmus a  j ö v ő r e  i r á 
n y ú  l ó  tá rsadalom.

Mentes a jövőtől való resz- 
ketés. a kilátástaianság társa
dalmi közérzetétől — ami ön- 
.pusztításban és agresszivitás
ban tör ki —. és már gyer
mekkorban jelentkezik. Men
tes attól, hogy bizonyos idő
szakokban kiselejtezze az em
beri munkaerőt, egyazon ci
nizmussal, mint a gyarmatosí

tók az emberi életet leérté
kelték.

A vil/lŐ Jövője a gyermek
n  T,,Mb egészsége. E jel

szóval sürgeti az Egészségügyi 
Világszervezet a gyermekek 
évében a gyermekek kivéte.es 
gondozását. S természeteden 
az anyáét is, mert milyen u n 
dokát remélhet a beteg és 
rosszul táplált anya? Ma rf 
amikor szóba került az anya 
és a gyerek természeti és tár
sadalmi környezete, a fa.us: 
és városi nyomorúság azonos
sága ésl különbözősége, akkor 
a különleges anya- és csecse
mőgondozás az ezredfordu.óig 
megteremtendő és mindenkire 
kiterjedő egészségügyi alapel
látásra épülve látszott csak 
megvalósíthatónak. „Az egész
ség nem minden” — hangzott 
el a fórum vitáján. A repli
ka: „Az egészség nélkül azon
ban az a bizonyos minden nem 
élvezhető.” Mint a fogaskere
kek kapcsolódtak össze az 
egészség és a kultúra, mert a 
szellemi táplálék hiánya is 
visszafogja a testi fejlődést, 
a kultúra nélkül nem tartha
tó fenn az egészség. A gyerek 
tanuljon, de szórakozzék, 
játsszék is. Emberi módon 
lakjék, és az időjáráshoz al
kalmazkodva öltözködjék. S 
miből telik minderre? A szü
lök keresetéből. A munkájá
ból. De az nincs.

Feje tetejére állított világ! 
A Nemzetközi Munkaügyi 
Szervezet becslése szerint a  
f e j l ő d ő  o r s z á g o k b a n  53  m i l l i ó  
k i s g y e r e k  d o l g o z i k .  S mily 
nagy a szürke zóna, amit még 
nem fedezett föl a síatiszt: ka. 
Mennyi gyerek robotol a szü
leivel együtt, egyetlen bérért 
a nagybirtokon, s mennyi, 
akit a kézművesek „taníta
nak” meg szakmára. Am 
nemcsak a kisüzémek. a nagy
ipar sem mond le a gyermek
munkáról. A fejlődő országok
ban az iskolaköteles gyerekek 
40 százaléka nem tanul. Azért, 
mert dolgozik, azért, mert tá
vol az iskola. A nemzetközi 
fórumon fogalmazták meg azt 
is, hogy a gyerekek olyan ok
tatást kapjanak, ami a helyi 
munkalehetőségekhez kapcso-' 
lódik. A realitásokkal számol
va azonban nem a gyermek- 
munka eltiltását, hanem csu
pán a  k i z s á k m á n y o l á s  m é r 
s é k l é s é t  k ö v e t e l t é k .  A Nem
zetközi Munkaügyi Szervezet 
a gyerekek évében munkaide
jük korlátozását, munkavédel
müket és szakmai oktatásukat 
tekinti programjának, vala
mint a gyermekmunka o k a i  
elleni küzdelmet. Az ezred
fordulóig másfél milliárd fel
nőttnek kellene munkaalkal
mat teremteni! Ez volna a leg
hatásosabb fellépés a gyer
mekmunka ellen. Csak a szebb 
életű felnőttek teremthetnek 
gyermeki boldogságot.

lífiv tűnhet hogyanem-H J  lUIlm ’* zetközi fó
rumot a fejlődő országok gye
rekei érdekében hívták össze. 
Valóban ott a legsürgetőboek 
a tennivalók. De a fórumon 
mindenféle hátrányos helyze
tet felsoroltak, amibe gyere
kek egyáltalán kerülhetnek. 
Számos javaslat hangzott el, 
hogy mely csoportjaik — a 
fizikai, a lelki, a szociális 
hátrányban levők — részesül
jenek megkülönböztetett vé
delemben, és milyen sorrend
ben kövessék egymást az in
tézkedések. Fórum lévén, nem 
törekedett egyszínűségre és 
egyhangúságra, csupán köl
csönös megértésre és együtt
működésre. hogy a húsz évvel 
ezelőtti ENSZ-nyilatkozat a 
gyerekek jogairól fokozatosan 
kiegészüljön a  j o g o k  é r v é n y e 
s í t é s é n e k  f e l t é t e l e i v e l .

Szóba került az is, hogy 
n e m z e t k ö z i  s z e r z ő d é s  határoz
hatná meg az államok köte
lezettségeit, a  s a j á t o s  gyer
mekvédelemben. E szerződés 
alapelvei legyenek elfogadha
tók az eltérő társadalmi-gaz
dasági rendszerű, és a fejlő
dés különböző fokán levő ál
lamoknak. A nemzetközi kor
mányfórumon elhangzott ja 
vasiatokat összegyűjtik és el 
juttatják az ENSZ közgyűlé 
séhez.

Húszéves a gyermekek je 
gairól szóló nyilatkozat, és - 
nemzetközi gyermekév v^gé 
húsz év választ el bennünk* 
az ezredfordulótól, am.kc 
földünk népességének e v  
harmada gyermek és ifjú f«- 
nőtt lesz. K é t m i l l i á r d o t  s? 
m ó l  i f j ú  s e r e g ü k .

Sürget az idő.
Kovács adit

MINDEN NAPRA MÁS KELL
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